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T
änavavalgustuse raja-
mine Kihnu saarele sai 
valimiste ajal omajagu 

tähelepanu. 
Kolm kuud tagasi tundus 

isegi, et tekkimas on kurioos-
ne olukord, kus Kihnu saarest 
on kujunemas ainus piirkond 
Eestis, kus poliitilisel tasandil 
üritatakse hoida teel liiklemine 
pimeduses. Sisulisi argumen-
te selle rajamise vastu väga ei 
olnud, kuluaarides piirduti 
klassikaks kujunenud emot-
sionaalse väitega: “See ei oleks 
kihnulik!”. 

See tuletab alalisele elani-
kule meelde eelkõige 15 aas-
tat tagasi kõlanud tõsimeel-
sed väited, et mustkatte pai-
galdamine röövib Kihnu eri-
pära. Millegipärast on mõne 
aja möödudes kõik skeptikud 
häälekalt nõudnud ka enda 
majast mööduvale teele tol-
muvaba katet.

Pärast volikogu 27. jaanua-
ri istungil toimunud eelarve 
I lugemist võib eeldada, et siis-
ki on aru saadud tänavavalgus-
tuse rajamise vajadusest, sest 
investeeringute rea peal on ta 
kindlalt sees. See on ka igati 
loogiline. Miks?

Eelkõige on määrav ohutuse 
aspekt – valgustatud teel liik-
lemine on ohutum kõigile. Nii 
jalakäijale kui jalgratturile, kes 
on kõige haavatavamad osa-
lised liikluses. Samuti sõidu-
kijuhile, kes suudab varakult 
märgata teel olevaid teisi liik-
lejaid. 

Autojuhtidele on kindlasti 
tuttav olukord, kus lähitulede-
ga sõites ei ole teepervel ole-
vad jalakäijad nähtavad. Lii-
dame siia juurde Kihnu saa-
re suhteliselt kitsad teed ning 
vajadus on ilmne.

Ära tuleb märkida, et ka 
Transpordi arengukava 
2014–2020 rakendusplaani 
lisa „Liiklusohutusprogramm 
2016–2025” näeb kohalike-
le omavalitsustele aastateks 

2020-2023 oma elluviimis-
kavas ühe meetmena jalakäi-
ja liiklusohutuse tõstmiseks 
ette just jalakäijat liikluses häs-
ti eristada võimaldava valgus-
tuse rajamist. Nii et tegemist 
on riiklikke eesmärke toetava 
investeeringuga.

Valgustuse rajamise vaja-
dust ei pea selgitama neile, kes 
pimedal ajal on sunnitud rin-
gi liikuma. Olgu need tren-
nidest kojuminevad lapsed, 
õhtused jalutajad või jalgratas-
tega poeskäijad – inimesi lii-
gub teedel väikese Kihnu koh-
ta päris palju. Kohaliku liik-
luskultuuri ja järelevalve küsi-
mustel vast ka pikalt peatuma 
ei pea. Tõsi on, et praegu ei ole 
võimalik kõiki põhiteid val-
gustuslahendusega katta, kuid 
iga lisalamp loob turvalisust.

See viimane ja lihtne ning 
inimlik mõõde on vastu kõi-
ge olulisem - miks Kihnus ela-
vad kihnlased peaks igal juhul 
pilkases pimeduses mutionu 
moodi hea vaistu või tasku-
lambi peale lootma? 

On erinevad põhjused, miks 
kõiki teid kohe ja nüüd ei saa 
valgustada, mistõttu tänava-
valgustuse rajamisel on läh-
tutud põhimõttest, tekitada 
valgustatud lõigud üle Kihnu, 
et õhtusel liikumistiirul oleks 
lisaks looduslikule pimedusele 

võimalik vahelduseks liikuda 
ka valgustatud lõikudel. 

Räägime ka rahastusest. Kih-
nu Vallavalitsus on COVID19 
lisarahastuse toel (riik eraldas 
64 000 eurot) sõlminud lepin-
gu Enefit Connect OÜ-ga, et 
2022. aastal rajada täiendav 
tänavavalgustus Lemsi külla, 
Sääre külla ja täiendada paar 
pimedat lõiku olemasoleval 
lõigul koolimajast karjäärini. 

Eraldatud rahast kulub val-
gustuse rajamiseks ca 52500 
eurot koos käibemaksuga. 
Elektrihinna muutus järgmi-
sel viiel aastal tänavavalgustu-
se pidamist kallimaks ei muu-
da, sest ühes kuutasus sisaldub 
nii elektri-, hooldus-, remon-
di- ja juhtimiskulu. Tegemist 
on tänavavalgustuse rajamise 
II etapiga. Valimisliidu Parem 
Kihnu poolt teeme kindlasti 
ettepaneku jätkata ka III eta-
piga, et laiendada valgustatud 
lõike Linakülla ja Rootsikülla.

Rahastuse poole pealt on 
aktiivsemad vastased väitnud, 
et COVID19 raha oli mõeldud 
üksnes kooli ventilatsiooni-
süsteemide väljaehitamiseks. 
Kui lisaks ajalehtedele ka mää-
rust ennast lugeda, saab kiires-
ti selgeks, et tegelikkuses on 
tänavavalgustuse rajamine just 
üks konkreetne varem nime-
tatud tegevus, mida selle raha 

eest on lubatud rajada. Nii et 
vastuolu puudub.

Vale ei ole loomulikult see, et 
koolimaja ventilatsioonisüs-
teem tuleb välja ehitada, kuid 
selle eelduseks on läbimõel-
dud lahenduse projekteerimi-
ne. Lisaks tehnosüsteemidele 
tuleb projekteerida ka ruumi-
programmi ümberehitus. Ehk 
et enne tuleb veidi mõttetööd 
teha ja siis saab hakata ümber 
ja välja ehitama. 

Ehitamiseks saab kasutada 
väikesaarte programmi toe-
tust ning arvan, et ka laenu 
võtmine on antud juhul asja-
kohane.  

Siin läheb kahjuks voliko-
gu laua taga otsustusenamust 
omavate poliitikute teod ja 
sõnad lahku. Kahjuks ei ole 
valimisliit Ühtne Kihnu näi-
nud ette ühtegi investeerin-
gueurot koolimaja rekonst-
rueerimisetööde ettevalmista-
miseks 2022. aastal. Asi ei ole 
rahas, sest I lugemise kohaselt 
peaks 2022. aasta lõpuks jää-
ma ca 500 000 eurot vaba raha 
valla arveldusarvele inflatsioo-
ni räsida. Küsimus on tahtes. 
See on kindlasti üks ettepa-
nek, mis II lugemiseks vali-
misliit Parem Kihnu poolt eel-
arvele esitatud saab.

Valgustatud teelõikude raja-
mine ei riku kihnulikku eripä-
ra ega võta üheltki kultuuri-
kandjalt tükki küljest. Täpselt 
nii nagu ei teinud seda ka tol-
muvaba katte saanud teed. 

Kultuurilooliselt on väga pal-
ju naljakaid juhtumisi kirjelda-
tud Kihnus seoses välikäim-
latega ning pole ju väga palju 
möödunud ajast kui välikäim-
la oli Kihnu talukompleksis 
ainus kehakergenduskoht. 

Kui sügavale juurte juurde 
peaks Kihnu saarel elav kihn-
lane tagasi minema, et eripära 
säiliks? :)

Ingvar Saare
Volikogu liige, vl Parem Kihnu
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Tänavavalgustus - kihnuliku 
eripära lõpp?
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27. jaanuaril toimus Kihnu 
rahvamajas Liivi Lahe 
Kalanduskogu koosolek. 
Eesmärgiks oli planeerida 
programmperioodi 2021-
2027 arengustrateegia.

Rannakalanduse väljakut-
sed ja arengusuunad on häs-
ti kajastatud SakiConsult 
OÜ poolt läbiviidud uurin-
gus “Rannakalanduse visioo-
nid ja tulevikustsenaariumid“, 
need haakuvad tänase Pärnu-
maa kalanduspiirkonna mõt-
tetalgutega ja strateegia ette-
valmistusega. Oleme sageli 
mitme aasta jooksul küsinud 
endilt sama .

Rannakalanduse tulusus: 
Kas rannakalandus on vaa-
deldavas tulevikus ä rilises 
mõ ttes konkurentsivõ ime-
line, võ rreldes teiste majan-
dussektoritega võ i on tege-
mist ü ha enam elustiili ja har-
rastuse valdkonnaga?

R a n n a k o g u k o n d a d e 
areng: Kas võ ib eeldada, et 
koroonaviirusest ja kaugtö ö  
võ imalustest hoogu saanud 
linnavä lise elamise populaar-
suse tõ us toob kaasa ranna-
piirkondade atraktiivsuse 
tõ usu elamis- ja tegutsemis-
keskkonnana ning sellega 
seoses hoogustub neis piir-
kondades ka kogukonnaelu 

võ i mitte?

Rannakalanduse arengu-
stsenaariumid 2030

Kihnu kogukonna pikema-
ajalisem eesmärk sobitus ran-
nakalanduse arengustsenaa-
riumisse, kui “Rahva lemmik“ 
see tähendab tugev rannaka-
landuse kogukond

“RANNARAHVA LEMMIK“
  Rannakalurite saagid on 
vähenenud, kuid kala koha-
pealne väärindamine on 
hoogsalt edenenud
 Kala ja kalatooted on suu-
natud kohalikule kasvavale 
kogukonnale ja kü lastajatele
 Kalapü ü k on elustiili osaks 
rannakü lades elavatele har-
rastajatele, kellest mitmed 
on omandanud ajaloolised 
pü ü giõigused
 Lisateenimise võimalused 
on head turismiga seotud 
valdkondades ja teeninduses

Lisaks programmperioo-
di 2021-2027. a Euroopa 
Merendus Kalandus ja Vesi-
viljelusfondi Pärnumaa 
kalanduspiirkonna stratee-
gia ettevalmistusele puudu-
tati kaluritele olulisi igapäeva 
teemasid. 

Eriti suurt tähelepanu ja 
vastukaja leidis tuulikute pai-
galdamine Liivi lahte ja nen-
de mõju edaspidiselt kala-

varudele. 
Kalurkond on saavutanud 

küll varude uuringu, kuid 
need ei ole kalurite hinnan-
gul piisavad ja liiga lühikeses 
ajalises võtmes. Uuringute 
läbiviimiseks on kaheaastane 
periood arvestades investee-
ringute mahtu ja võimalikku 
suurt sotsiaalmajanduslikku 
mõju liiga väike periood, et 
saada vajalik ülevaade tegeli-
kest mõjudest.

Samuti tegid Kihnu kalu-
rid ettepaneku leida võimalus 
erisuseks väikesaarte kaluri-
tele vähendades projektide 
omafinantseeringu protsen-
ti. Jätkuvalt otsitakse ja püü-
takse leida lahendusi ökoloo-
gilise tasakaalu taastamiseks, 
vähendamaks röövlindude ja 
imetajate poolt tekitatud kah-
ju kalavarudele.

Hea oli tõdeda, et kogukond 
mõtleb aktiivselt kala tarbi-
misele noorte hulgas ja kalu-
ri ameti järelkasvule muutes 
kaluri reaalse elu ja töö noor-
tele paremini arusaadavaks.

Esta Tamm
Liivi Lahe Kalanduskogu MTÜ

Rannakalanduse Rannakalanduse 
väljakutsedväljakutsed

Väikesaarte prog-
rammi on avatud
Väikesaarte programmi 
raames saab taotleda toetust 
projektidele, mis suurendavad 
väikesaarte elanikele osuta-
tavate esmatähtsate teenuste 
kättesaadavust ja kvaliteeti.

Programmi raames mõis-
tetakse esmatähtsate teenus-
tena mandri ja saarte vahelist 
transpordiühendust (sealhul-
gas ühendust saare keskuse ja 
sadama vahel), hoolekande- ja 
tervishoiuteenuseid, esma-
tähtsatele teenustele ligipääse-
tavuse loomist erivajadustega 
inimestele, esmatarbevahen-
dite, toidu, elektri, joogivee, 
kanalisatsiooni ja kütuse kätte-
saadavust, jäätmemajandust, 
juurdepääsu alus- ja põhihari-
dusele, päästevõimekuse tõst-
mist, sideteenuseid ning elu-
ruumide kvaliteedi paranda-
mist või nende ehitamist.

Maksimaalne toetus pro-
jekti kohta on 130 000 eurot. 
Projekti oma- või kaasfinant-
seering peab moodustama 
vähemalt 15 protsenti pro-
jekti kuludest. Toetuse saajad 
on kohalikud omavalitsused, 
mittetulundusühingud, siht-
asutused, riigiasutused ja äri-
ühingud.

Rahandusministeeriumi 
poolt ellu kutsutud programmi 
elluviimise eest vastutab Riigi 
Tugiteenuste Keskus, kes kor-
raldab vooru laekunud taotlus-
te hindamise  ning hakkab jäl-
gima projektide elluviimist.

Väikesaarte programmi 
2022. aasta taotlusvoor on 
avatud 3. jaanuarist kuni 3. 
märtsini 2022. Taotluse esi-
tamise tähtaeg on 03.03.2022 
kell 16.00. Taotlus tuleb esita-
da digitaalselt e-toetuse kesk-
konna kaudu aadressilt htt-
ps://etoetus.struktuurifondid.
ee.

Taotluste esitamine, taot-
lemise tingimused ja lisainfo 
leiab RTK veebilehelt: https://
www.rtk.ee/meede-vaikesaar-
te-programm

Küsimuste korral saab infor-
matsiooni telefoninumbritel 
tel 663 1883, tel 663 1884.
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Juba 14 aastat tunnustavad 
vallavolikogu ja vallavalitsus 
nii kihnlasi kui ka Kihnule 
headtegevaid kodanikke 
autasudega.

Eelnevatel aastatel autasu 
saanuid on võimalik meelde 
tuletada, vaadates valla kodu-
lehel: kontakid ja juhtimine- 
vallavalitsus- vald tunnustab 
või link http://kihnu.kovtp.
ee/autasud. 

Kihnu valla autasud on Kih-
nu valla aukodaniku aunime-
tus, „Aasta tegu” nimetus, 
elutöö preemia ja vallavalit-
suse tänukiri.

Valla autasude andmise 
taotlusi on õigus esitada voli-
kogu liikmetel, vallavalitsu-
sel, vallas tegutsevatel jurii-
dilistel isikutel ja Kihnu valla 

elanikel. 
Kirjalik ettepanek, milles 

peavad sisalduma ettepaneku 
tegija nimi, aadress või asu-
koht ja sidevahendite numb-
rid, autasustamiseks esitata-
va isiku nimi või ettevõtmine 
ning teenete kirjeldus, ette-
paneku tegemise kuupäev 
ja ettepaneku esitaja allkiri, 
ootame kuni 14. veebruari-
ni. 

Ettepaneku võib vallavalit-
susele edastada nii elektroon-
selt kui paberkandjal. Plank 
on saadaval valla veebilehel 
ja jaanuarikuu Kihnu Lehe 
vahel.

Kutsume kõiki üles nime-
tama oma kandidaate igale 
valla autasule!

Ole hea ja mõtle,

 Kes on see isik, kes vää-
riks Kihnu valla aukodaniku 
aunimetust vallale osutatud 
väljapaistvate teenete eest?
 Milline Kihnus aset leid-
nud või Kihnuga seotud ette-
võtmine, mis 2021. aastal on 
Kihnu vallale või kihnlastele 
olnud olulise tähtsusega, vää-
rib „Aasta tegu” nimetust.
 Kellele kihnlastest kuulub 
Sinu arvates eriline austus-
avaldus Kihnu vallale elu-
tööna osutatud väljapaistva-
te teenete eest (Elutöö pree-
mia)?
 Kes vääriksid (nii juriidi-
lised kui füüsilised isikud) 
2021. aastal kordasaadetu 
eest vallapoolset tänu (valla 
tänukiri)?

Kihnu vallavalitsus

Alates 1. veebruarist kuni 
1. aprillini on võimalik esitada 
taotlusi hajaasustuse prog-
rammist toetuse taotlemi-
seks.

Taotlus tuleb esitada taotlus-
vormil paberkandjal või digi-
taalselt allkirjastatult Kihnu 
Vallavalitsusele.

Toetuse suurus on maja-
pidamise kohta 6500 eurot ja 
taotleja saab olla füüsiline isik. 
Taotlusvormid on kättesaada-
vad Riigi Tugiteenuste Kesku-
se kodulehelt. 

Taotleja ja kaastaotleja oma- 
ja kaasfinantseering peab kok-
ku moodustama vähemalt 
33% projekti abikõlblikest 
kuludest.

Taotlus esitatakse iga toeta-
tava valdkonna kohta eraldi ja 
iga toetatava valdkonna kohta 
saab toetust taotleda viieaasta-
se perioodi kohta ühel korral.

Programmi tingimused
 Taotleja alaline elukoht on 
taotluse esitamise aasta 1. jaa-

11. jaanuarist hakkas Kihnu vald vastu õtma 
energiakulude hüvitamise taotlusi. 

Kahe nädalaga on esitatud 47 avaldust, nen-
dest 17 e-posti teel ja 30 paberkandjal. Kõik 
esitatud taotlused on elektrienergia kompen-
seerimiseks.

Tänaseks menetletud 38 taotluse kogusum-
ma on 4675,12 eurot, leibkonnale väljamaks-
tavad summad jäävad vahemikku 10.50 – 500 
eurot.

Vaadake üle oma energiakulude arved, sest 
veel veebruari lõpuni saab esitada taotluse 
septembrist kuni jaanuarini tarbitud energia-
kulude katmiseks, märtsis aga enam septemb-
ris tarbitud energiakulude eest toetust taotle-
da ei saa. 

Taotlust ei saa esitada tagasiulatuvalt taotlu-
se esitamise kuupäevast rohkem kui viis kuud 
varasema energiatarbimise kohta. 

Valitsus on kehtestanud alates 2022. aasta 
jaanuarist elektri- ja gaasiarvetele hinnalae, 
millest ülejääva osa riik automaatselt kom-
penseerib. Hinnalagi kodutarbijatele on 12 
senti kWh kohta elektritarbimisele kuni 650 
kWh. 

See tähendab, et kui elektri hind kas börsil 

või fikseeritud hinnaga paketis ületab 12 senti 
kWh, maksab selle osa elektriarvest kinni riik. 
Sina ise selleks midagi tegema ei pea, elektri-
müüja edastab juba arve, kus hinnalage ületav 
osa on juba maha arvestatud.

Kuni keskmise sissetulekuga pered, kelle 
elektri tarbimine on üle 650 kWh kuus, või-
vad ka edaspidi pöörduda toetuse saamiseks 
valla  poole, sest kuni märtsi lõpuni jäävad  
kehtima ka senised toetusmeetmed. 

Kui pöördute energiakulude hüvitamiseks 
kohaliku omavalitsuse poole ja avastate, et 
Teie tegelik elukoht ei vasta rahvastikuregist-
ris olevale elukohale, siis tuleks andmed kor-
rastada. 

Elukoha registreerimise kohta leiate infot 
siit:https://www.siseministeerium.ee/eluko-
hateate-esitamine.

Kihnu vallavalitsus

Energiatoetused Kihnus
Info energiatoetuse kohta:
Sotsiaalametnik Aive Sepp
+372 513 3193 või 
aive.sepp@kihnu.ee

Aeg nimetada oma kandidaadid 
valla autasudele 2021. aastal 
tehtu eest

1. veebruari
Hajaasustus
taotlusvoor

KIH NU VAL LA VO LI KO GUS

 Tagastati AS Japs vaie Kih-
nu Vallavolikogu 15.10.2021 
otsusele nr 17 „Ostueesõigu-
se kasutamine“ seoses vaide 
esitamise tähtaja möödalask-
misega.
 Tunnistati kehtetuks Kih-
nu Vallavolikogu 15.10.2021 
otsus nr 17 „Ostueesõiguse 
kasutamine“.
 Muudeti Kihnu Vallavoli-
kogu 30.04.2020 määrust nr 
9 „Toimetulektoetuse arves-
tamisel arvesse võetavate 
eluasemekulude piirmäära-
de kehtestamine“ (muudetud 
määrusega on võimalik tutvu-
da Riigi Teataja veebilehel);
 Kinnitati haridus- ja kul-
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KIHNU VALLA 

AUTASUDE ANDMISE ETTEPANEK

2021. aasta eest

Ettepaneku tegija 
                                                                        (Ees- ja perekonnanimi)

Aadress 

Telefoni number 

Kihnu valla aukodaniku aunimetus antakse füüsilisele 

isikule erilise auavaldusena Kihnu vallale osutatud 

väljapaistvate teenete eest

Teen ettepaneku nimetada Kihnu valla aukodanikuks

(Autasu saaja ees- ja perekonnanimi)

kuna, 

(autasu saaja tegevusala ja teenete kirjeldus, põhjenda, 

miks tema peaks saama valla aukodanikuks)



„Aasta tegu“ nimetus antakse Kihnus aset leidnud või 

Kihnuga seotud ettevõtmisele, mis 2021. aastal on Kihnu 

vallale või kihnlastele olnud olulise tähtsusega.

Teen ettepaneku  nimetada „Aasta tegu“ nimetusega

(ettevõtmise nimetus)

kuna, 

(põhjendus, miks just see ettevõtmine väärib sel aastal 

„Aasta tegu“ nimetust)

 



Elutöö preemia antakse aastas ühele Kihnu elanikule 

erilise auavaldusena Kihnu vallale elutööna osutatud 

väljapaistvate teenete eest.

Teen ettepaneku nimetada Elutöö preemia saajaks

(Autasu saaja ees- ja perekonnanimi)

kuna,

(autasu saaja tegevusala ja teenete kirjeldus, põhjenda, 

miks tema peaks selle saama)

nuarist hajaasustusega maa-
piirkonnas asuv majapidami-
ne.
 Taotleja elukoht on rahvas-
tikuregistri andmete kohaselt 
katkematult taotluse esitami-
se aasta 1. jaanuarist majapi-
damine, millele projektiga toe-
tust taotletakse.

 Taotlejal ei tohi olla riiklike 
maksude osas maksuvõlga, 
välja arvatud juhul, kui see on 
ajatatud.

  Projektil võib olla ka 
kaastaotleja(id). Kaastaotleja-
le kehtivad samad tingimused, 
mis taotlejalegi.

  Taotluse esitamise päeval 
peab eelmise toetuse kasuta-
mise aruanne olema kohaliku 
omavalitsuse poolt kinnitatud.

 Projekti ajalise kestuse arves-
tus algab toetuslepingu sõlmi-
misest ning projekti elluviimi-
ne peab olema lõppenud 31. 
oktoobriks 2023.

 Toetust on võimalik taotleda 
kohalikust omavalitsusest, kes 
pakuvad taotlejale ka vajalikku 
informatsiooni meetme tingi-
muste kohta.

Toetatavad tegevused
 majapidamises joogivee kät-
tesaadavuse tagamine,
 elamu heitvee nõuetekohase 
kanaliseerimist tagava süstee-
mi rajamine,
  aastaringselt ligipääsetava 
juurdepääsutee rajamine,
 leibkonna vajadustele vasta-
va autonoomse elektrisüstee-
mi rajamine (tingimusel, et 
majapidamine ei ole liitunud 
elektrivõrguga).

Eelistatud sihtrühmad ja vald-
kondade prioriteetsus:
https://www.riigiteataja.ee/
akt/411112020043

Kontaktisik Kihnu valla-
valitsuse keskkonnanõunik 
Kaido Selberg
kaido.selberg@kihnu.ee
+372 5912 5115

ist avaneb 
se programmi 
r

tuurikomisjon 11 liikmelise-
na järgmises koosseisus: Egert 
Pull, esimees ja liikmed: Reet 
Könninge, Reet Laos, Veera 
Leas, Maria Michelson, Maie 
Aav, Mare Mätas, Jana Ruu-
bel, Raigo Tšetšin, Ly Lilles ja 
Marju Vesik.
 Kinnitati majanduskomis-
jon 13 liikmelisena järgmi-
ses koosseisus: Rando Leas, 
esimees ja liikmed: Diana 
Nerling, Raigo Tšetšin, Evi 
Lepa, Ago Laos, Kaido Frido-
lin, Marko Kase, Ain Köster, 
Andres Laasma, Ingvar Saare, 
Valdo Palu, Evald Lilles ja Paal 
Põlluste.
 Kinnitati keskkonnakomis-

jon 13 liikmelisena järgmi-
ses koosseisus: Diana Ner-
ling, esimees ja liikmed: Trii-
nu Vohu, Mare Mätas, Arvo 
Täll, Raino Maide, Kaido Sel-
berg, Kerli Vahkel, Õie Meri-
maa, Evi Lepa, Raigo Tšetšin, 
Ingvar Saare, Käthlin Palu ja 
Evald Lilles.
 Kinnitati noortekomis-
jon 10 liikmelisena järgmises 
koosseisus: Kaisa Laos, esi-
mees ja liikmed: Raigo Tšet-
šin, Maria Michelson, Merlyn 
Jürgenson, Raimond Lilles, 
Raimo Karjam, Laura Jõe, Liis 
Mätas, Ranel Saare ja Kärolin 
Lamend.
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Vallavalitsuse tänukiri antakse vallapoolse 

tänuavaldusena füüsilistele ja juriidilistele isikutele.

Teen ettepaneku nimetada vallavalitsuse tänukirja 

saaja(te)ks

1)
(Autasu saaja ees- ja perekonnanimi)

kuna,

(autasu saaja tegevusala ja teenete kirjeldus, põhjenda, 

miks tema peaks selle saama)

Teen ettepaneku nimetada vallavalitsuse tänukirja 

saaja(te)ks

2)
(Autasu saaja ees- ja perekonnanimi)

kuna,

(autasu saaja tegevusala ja teenete kirjeldus, põhjenda, 

miks tema peaks selle saama)

Teen ettepaneku nimetada vallavalitsuse tänukirja 

saaja(te)ks

3) 
(Autasu saaja ees- ja perekonnanimi)

kuna,

(autasu saaja tegevusala ja teenete kirjeldus, põhjenda, 

miks tema peaks selle saama)

Ettepaneku tegemise kuupäev

Ettepaneku tegija allkiri

Ettepanek peab Kihnu Vallavalitsusele olema laekunud 

hiljemalt 14. veebruariks 2022. 

K
ihnu puges minu süda-
messe eelmisel aastal, 
hakkasin üha enam 

igatsema selle paiga järe-
le. Mind võlus rahu, ehedus, 
loodus ja traditsioone hoidev 
kogukond. 

Olles korduvalt lastega Kih-
nus käinud, võtsime plaa-
ni, et uurida, kas sinna kooli 
vahetusõpilaseks on võimalik 
nädalaks minna. Jah, lahkelt 
võeti meid vastu ning lahkelt 
lubati minuga koos Puurma-
ni Mõisakooli ja Laeva Põhi-
kooli 4. klassi õpilased Emma 
ja Meribel Kihnu Kooli vahe-
tusõpilasteks. Tüdrukutele oli 
see esmakordne kogemus olla 
vahetusõpilane. Mina jälgisin 
nädala vältel koolis toimuvat, 
külastasin tunde ja tutvusin 
Kihnu kooli eripäraga.

Kõige suurem erinevus, 
mida nägin oma kooliga võr-
reldes, oli rahu ja sõbralikkus. 
Harva kohtab nii sõbralikke 
ja lahkeid õpilasi ja õpetajate 
kollektiivi kui Kihnus. Koo-
lis kehtivad reeglid toimisid 
väga hästi, siinkohal tooksin 
välja selle, et õpilased ei veeda 
vahetundides aega nutimaa-
ilmas, vaid suhtlevad päriselt 
ja käivad õues. See on tõeline 
väärtus! Ja seda saavutab vaid 
meeskonnana.

Kogu Kihnus olemise aja jäi 
mulle silma ka see, et on väga 
palju tegusaid naisi, kuid selle 
aja jooksul kohtasin ka kahte 
meest: muusikaõpetaja Egert 
ja Päästekomando juht Ago. 
Ka enamik tegevusi olid siis-
ki suunatud peamiselt tüdru-
kutele. Kuna ma lubasin väl-
ja tuua ka need kohad, mis 
võiks teisiti olla, siis võib-olla 
see ongi, et mõelda rohkem 
tegevusi poistele nii koolis kui 
huvihariduses, kasvõi projek-
tidena. Tean, kui keeruline on 
leida meesõpetajaid- ja juhen-
dajaid.

Kuna töötan sotsiaalpeda-
googina, jäi silma ka tugispet-
sialistide puudus, õpetaja võib 
olla kui tahes võimekas, tema 
esmaseks ülesandeks on siis-

ki koolis õpetamine. Tugispet-
sialist aga on majas selleks, et 
tegeleda erinevate probleemi-
dega, olgu selleks õpirasku-
sed, suhtlemisraskused, mõni 
mure, mida on vaja täiskasva-
nuga arutleda.

Mul oli võimalus tutvuda 
Kihnu Kooli õpilaste loov-
töödega ja kiidan õpilasi ning 
juhendajaid, sest töö praktiline 
osa oli kõigil tehtud suurepä-
raselt ja südamega. Ei ole just 
igapäevane, et noored suuda-
vad kirjutada ja noodistada 
muusikat või õmmelda endale 
väga ilusa kleidi.

Minule meeldis kõige roh-
kem see ehedus ja kihnu kul-
tuuri ning pärimuse edasi-
kandmine. Oli tavapärane, et 
õpetaja kandis körti ning väga 
paljud õpilased panid selle sel-
ga, kui mitte igapäevaselt, siis 
kihnu laulu- ja tantsutunniks.

Omavahel kõneldi väga pal-
ju kihnu keelt. Vähemalt mei-
le andis see kokku tunde, 
et kool teil on kokkuhoidev 
kogukond. See, kui koolipäe-
va lõpus pidi minema pimedas 
taskulambiga koju ja teed olid 
liivatamata, ei pälvinud tähele-
panu. Mandril olen ma harju-
nud, et sellised mured tekita-
vad väga palju pahameelt.

Kihnu kool on kindlasti kool, 
kus saab laps hea hariduse, kus 
töötavad südamlikud, siirad ja 
kompetentsed õpetajad, kes 

Minu Kihnu lugu
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 Määrati 2 koduteenust ja maksti ühekordset toetust;
 vKiideti heaks Triinu Vohu esitatud aruanne hajaasustuse 
programmi 2021. aasta taotlusvooru projektile „Veesüsteem“. 
Projekti raames parandati joogivee kvaliteeti Pärna, Oja, Kasta-
ni, Pihlaka, Mäeotsa ja Pärnamäe kinnistutel;
 Kihnu Majanduse Osaühingule anti 2022. aasta lõpuni tasuta 
kasutada valla jäätmejaam, kohustusega anda vara vallale tagasi 
uue jäätmejaama haldaja leidmise konkursi tulemuste kinnita-
mise otsuses märgitud ajal juhul, kui konkursi tulemused selgu-
vad enne 2022. aasta lõppu;
 Puurkaevumeistrid OÜle väljastati ehitusluba puurkaevu 
ehitamiseks Tiidule (Sääre küla);
 Kihnu Kooli hoolekogu muudeti seose uue volikogu koossei-
suga. Volikogu esindajaks valiti Kaisa Laos;
 MTÜ Eesti Avatud Noortekeskuste Ühendus esindajaks 
nimetati valla noorsootöötaja Maria Michelson;
 Projekti “Kaasava hariduse põhimõtete rakendamine Kihnu 
Koolis” raames soetatava klassimööbli, abivahendina käsitleta-
va sisustuse, mänguliste abivahendite ja kontoritarvete pari-
maks pakkumuseks A&T Trading OÜ poolt esitatud pakku-
mus maksumusega 12 087 (kaksteist tuhat kaheksakümmend 
seitse) eurot ilma käibemaksuta.
 Kinnitati maa maksustamishinna aktid;
 Kiideti heaks Urve Haasma esitatud aruanne projektile „Vee-

süsteemi rajamine“. Projekti raames lahendati joogivee kätte-
saadavus Maruga kinnistul;
 Detsembrikuu kitarriõppe osalustasu vähendati õpetaja hai-
gestumise pärast ärajäänud tundide tõttu 50%;
 Moodustati 3-liikmeline inventuurikomisjon koosseisus: 
Maarja Karjam, Kelli Mätas ja Silvia Maria Soide;
 Kihnu valla aednik Reinis Valmile anti üürile munitsipaalelu-
ruum Uusmajas;
 Välilava hinnaks kinnitati 350 eurot päev. Hind sisaldab pai-
galdust ja mahavõtmist, renditakse välja vaid Kihnus ja koos 
paigaldusega, ei sisalda transporti. Generaatori hinnaks kehtes-
tati 120 eurot päev. Hind ei sisalda transporti, Kihnust välja ei 
rendita, antakse välja ja tagastatakse täispaagiga.
 Kinnitati Kihnu valla 2022. aasta huvihariduse ja huvitegevu-
se kava;
 Kinnitada FIE Mihkel Saare poolt esitatud ettevõtlustoetuse 
lõpparuanne projektile ,,Kala väärindamiseks vajalike seadme-
te soetus“;
 Kinnitati Kihnu Kultuuriruumi tegevuse „Virtuaalsed pil-
limehed- kihnu t antsulood“ toetamiseks eraldatud toetuse 
kasutamise lõpparuanne. Projekti tulemusel valmis 14 Kihnu 
tantsude videot, mis on kõigile vaatamiseks ja kasutamiseks 
Youtube’i keskkonnas.

KIH NU VAL LA VA LIT SU SES

märkavad nõrgemaid ja aita-
vad neid. Kihnu koolis tund-
sin, et iga inimene on väärtus 
ja lähtuti lapse vajadustest.

Toon välja ka Emma ja Meri-
beli tagasiside Kihnu kooli 
kohta: 

Mulle meeldis Kihnus väga, 
seal oli tempo palju aeglasem 
kui meil. Kihnus olid õpila-
sed ja õpetajad hästi sõbra-
likud ja toredad. Meeldis ka 

see, et kool hakkas alles kell 9 
hommikul. Kihnu keel tundus 
alguses päris raske, aga tegeli-
kult nii raske polnudki, näiteks 
nüüd ma saan vahel oma ema 
ka eideks kutsuda, kuigi talle 
see ei meeldi./Emma Mauer

Kihnu koolis oli väga hea 
olla. Meid võeti kohe omaks 
ja kõik olid väga sõbralikud 
ning lahked. Õpetaja Külli oli 
nii hea, ta viis meid oma loo-

made juurde, korraldas meie-
ga klassiõhtu ja saatis meid 
isegi praamile, seda kõike tegi 
ta veel pärast tunde. Tal on nii 
suur ja hea süda. Õpetaja Külli 
kandis alati körti ja andis kih-
nu keelt, kihnu laulu- ja tant-
su- need tunnid meeldisid 
mulle eriti. 

Mulle meeldis ka see, et kool 
algas kell 9 ja selles koolis olid 
kõige paremad söögid. Mul 

oli väga kurb meel reedel, kui 
pidin  ära tulema, aeg läks rut-
tu, leidsin palju sõpru ja õppi-
sin uusi asju. /Meribel Raud

Ma tänan Kihnu Kooli lah-
ke vastuvõtu ja kogemuse 
eest. Tänan ka Pärnamõisa 
talu külalislahkuse ja hoolivu-
se eest. 

Kohtumiseni! 
Kaija Kaugesalu

Puurmani Mõisakooli sotsiaalpedagoog
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Kolmapäeval, 19. jaanuaril 
toimus Kihnu rahvamajas 
koostöökohtumine, kus tut-
vustati Liivi meretuulepargi 
projekti hetkeseisu ning sai 
küsida plaanide kohta.

Eesti Energia on Liivi tuu-
lepargi arendusega jõudnud 
keskkonnamõjude hindami-
se faasi.

„Järgmise kahe-kolme aasta 
jooksul viiakse läbi hulk uurin-
gud ning saab selgeks, milli-
ne on kavandatava tuulepar-
gi mõju loodusele ja inimeste 
sotsiaalmajanduslikule kesk-
konnale. Arusaadavalt huvi-
tab kihnlasi kõige rohkem, et 
kuhu täpselt ja millised tuuli-
kuid ehitada plaanitakse, kuid 
seda saame öelda alles pärast 
mõjude hindamise lõppu,“ rää-
kis Enefit Greeni esindaja Kar-
mo Kõrvek.

Rajatava tuulepargi võima-
likku mõju uuritakse kokku 
enam kui 15 valdkonnas. Näi-
teks analüüsitakse võimalikke 
protsesse mere põhjas, sh elu-
stikku, aga ka lainetust, jääga 
seotud riske ja setteid. Samu-
ti tuulikute mõjusid kalastiku-
le, linnustikule, nahkhiirtele ja 
imetajatele. Eraldi uuringud 
on plaanitud ka müra, vibrat-
siooni, madalsagedusheli ja 
turbulentsi kohta. Terviku-
na hinnatakse ka tuulepargi 
sotsiaalmajandusliku mõju ja 
ohutust.

Keskkonnamõjude hin-
damise viib läbi Ees-
ti konsultatsiooniettevõtte 
Skepast&Puhkim  OÜ. Ette-
võtte esindaja Hendrik Puh-
kim kõneles, et uuringute 
juurde kaasatakse nii Eesti eks-
perte kui ka teiste riikide spet-
sialiste. „Meie esimene üles-
anne on kaardistada praegu-
ne olukord tulevase tuulepar-
gi alal. See tähendab nii väli-
tööde tegemist, näiteks mere-
põhja proove ja linnuloendust 
kui ka muudest allikatest info 
kogumist, näiteks varasemate 
uuringute ja avalike andmete 

läbi töötamist või intervjuu-
sid seotud osapooltega. Osa-
des valdkondades on vaja teha 
ka arvutusi, modelleeringuid 
ja simulatsioone. Uuringute 
lõpptulemusena valmib mõju-
de hindamise aruanne, mida 
avalikult tutvustame ja mil-
le omakorda kinnitab kesk-
konnaministeerium,“ kirjeldas 
Puhkim.

Põhifaktid projekti kohta
Eesti Energia arendab Liivi 

lahte 1000 megavatise võim-
susega tuuleparki, mis toodaks 
rohkem kui 4 teravatt-tundi 
roheenergiat aastas ehk kataks 
poole Eesti elektritarbimisest.

Meretuulepargi ala on kok-
ku 183 ruutkilomeetrit, tuuli-
kud on planeeritud paiknema 
Kihnu rannikust 10 kilomeet-
ri ja Häädemeeste vallas lähi-
mast punktist ca 16 kilomeetri 
kaugusel.

Täpne tuulikute arv ja kõrgus 
sõltub keskkonnamõjude hin-
damise tulemustest ja ka teh-
noloogia arengust.

Tuulepargi arendus algas 
juba 2009. aastal. Aastate 
jooksul tehtud eeluuringud, 
sh linnustiku ja jää uuringud, 
tuule mõõtmine ja liitumisvõi-
maluste analüüs kinnitavad, et 
sellel alal on head tingimused 
tuuleenergia tootmiseks.

2017. aastal kinnitati Pärnu 
mereala planeering, mis näeb 
ette võimaluse sellesse piir-
konda meretuulepargi raja-
mise. Pärast seda alustas Ees-
ti Energia ettevalmistusi kesk-
konnamõjude hindamiseks.

2020. aastal said osapooled 
teha ettepanekuid Liivi lahe 
meretuulepargi keskkonna-
mõjude hindamise program-
mi. Aprillis 2021 kiitis kesk-
konnaministeerium program-
mi heaks ning algas konkreet-
sete uuringute lähteülesannete 
koostamine ja kinnitamine.

Tänavu algavad keskkon-
namõjude uuringud viiakse 
läbi aastatel 2022-2024 ning 
programmi aruandest selgub, 

milliseid tuulikuid sellesse 
merealasse rajada saab; kas ja 
millised on võimalikud ohud 
ning kuidas neid maandada.

Küsimused-vastused
Kuhu tuleb pargi liitumine 
elektrivõrguga?

See selgub riigi eriplaneerin-
gu käigus, mis peaks ka täna-
vu algama. Praegu teadaole-
valt on kolm võimalikku lii-
tumispunkti Sindi, Audru või 
Kilingi-Nõmme alajaamad. 
Ka selle eriplaneeringu käigus 
on esmalt plaanis trassi asuko-
ha valik ning keskkonnamõju-
de hindamine ja siis tehnilise 
lahenduse planeerimine.

Millel põhineb praegu ole-
masolev tuulepargi visuaal?

Lõppenud aastal valmisid 
esimesed visuaalid, kuid kesk-
konnamõjude hindamise käi-
gus tehakse neid veel. Kohali-
kelt omavalitsustelt oodatakse 
ka sisendit, et millistest punk-
tidest visuaal oleks kõige täht-
sam mõju hindamiseks. Kuju-
tiste aluseks on konkreetne 
geograafiline paik, õiged kau-
gused ja kõrgused ning kujuta-

tud on 15-megavatise võimsu-
sega tuulikut, mille tipukõrgus 
on 260 meetrit ehk meretuu-
likut, mis praegu on reaalses 
tootmises. 

Milline täpselt saab ole-
ma tuuliku lõplik tipukõr-
gus, ei ole hetkel kindel, sest 
tuulikute tehnoloogia areneb 
pidevalt ning võib eeldada, 
et mõne aasta pärast on juba 
tootmises veidi kõrgemad ehk 
kuni 20-megavatised tuuli-
kud, mida sel juhul oleks 1000 
megavatise koguvõimsusega 
meretuulepargis vähem.

Miks ei ole võimalik juba 
praegu teha visualiseerin-
gut selle uuema tuuliku 
mudeliga? 

Kõige täpsemad ja  tõepära-
semad visuaalid on võimalik 
teha nende andmete pealt, mis 
on praegu olemas. Ehk saja-
protsendilise täpsuse ja reaal-
suse astmega saame visuali-
seerida 15-megavatiseid tuu-
likuid, sest neid praegu too-
detakse. Milline hakkab täp-
selt olema suurema võimsuse-
ga tuuliku kõrgus, pole hetkel 
teada, sellepärast ei ole seda ka 

Liivi tuulepargi arendus on jõudnud kesk

Fo
to

: u
ns

pl
as

h



9  (242) nr 1 / 2022 jaanuar 

visuaalis kasutatud. Keskkon-
namõjude hindamise protsessi 
käigus teeme visuaalid ka kõr-
gemate tuulikute kohta.

Mida saab praegu öelda sel-
le kohta, kui kõrged tuuli-
kud olema saavad, kui palju 
neid võib tulla ja kui lähe-
dale Kihnu rannikule?

Vaadates praegu tehnoloo-
gia arengut, siis võib eeldada, 
et suurema võimsusega tuuli-
ku tipukõrgus hakkab lähene-
ma 300 meetrile. Kui rajame 
15-megavatised tuulikud, siis 
ei ületa nende arv 67. Kindel 
on see, et need ei hakka paik-
nema Kihnu rannikule lähe-
mal kui kümme kilomeetrit.

Millised on kriteeriumid 
visuaalse mõju hindami-
seks pärast seda, kui esialg-
sed uuringud ja mudelid on 
tehtud? Kuidas hinnatakse 
Kihnu maastiku osaks oleva 
merevaate väärtust?

Visuaalse mõju hindamine 
on kindlasti kõige subjektiiv-
sem osa kõigi keskkonnamõ-
jude seas. Me tugineme rahan-
dusministeeriumi välja antud 

riiklikule juhendmaterjali-
le, mis 2020. aastal koostati ja 
mille autoriks on maastikuar-
hitektid ja planeerimiseksper-
did.

Pärnu merealaplaneeringu-
ga määratud alale soovitak-
se arendada teisigi parke. 
Kas ja mis faasis hinnatakse 
nende mõjusid tervikuna?

Mõjusid tuleb kindlasti hin-
nata kumulatiivselt nii, et iga 
järgmine arendus ei alusta 
mitte täiesti tühjast merealast, 
vaid võtab arvesse ka sinna 
juba rajatud või planeeritud 
ja ära kaardistatud mõjude-
ga parke. Kumulatiivse hinda-
mise võimalus tekkib siis, kui 
järgmised arendajad jõuavad 
oma projektidega keskkonna-
mõjude hindamise faasi.

Kas riik ei võiks ise teha 
uuringud ja seada terviku-
na kogu sellele alale tingi-
mused, et milliseid tuuli-
kuid rajada saab ja siis on 
kohalike jaoks teadmatust 
vähem?

Tegelikult riik vaatabki 
mereala tervikuna ja teeb ka 
keskkonnamõju hindamisi. 
Mereala riikliku planeerimi-
se käigus valitakse välja need 
alad, kus tuuleparke rajada 
saab. Arendajad lähevad aga 
edasi täpsemate uuringute-
ga, mis vastavad nende pla-
neeritud tootmisvõimsusele 
ja võimalikule parimale teh-
noloogiale. Tuulikute tüübid 
ja võimsused arenevad kiires-
ti ja lisandub uusi võimalusi, 
mida planeeringut tehes pole 
võimalik ette näha. Sellepärast 
pole mõistlik panna aastateks 
paika ka tuulikute parameet-
rite piire.

Kuidas pandi paika see piir, 
et tuuliku minimaalne kau-
gus rannast on 10 kilomeet-
rit? Mida öelda inimestele, 
kes tahavad elada vaatega 
tuulikuteta merele?

See minimaalne kaugus on 

kehtestatud Pärnu mereala-
planeeringus ja meie oleme 
tuuleparki kavandades sellest 
lähtunud.

Meretuulepark jääb rannal 
viibijale paratamatult näha. 
Muutunud silmapiiriga võiks 
aidata leppida see, et sellest 
tuulepargist tõuseb kasu nii 
inimestele kui ka looduse-
le – sellise võimsusega pargi 
rajamine on tähtis kogu Eesti 
elektritarbijatele ja tuulikute-
ga toodetud energia on saas-
tevaba.

Kas uuringutest võib ilmne-
da ka selline mõju, näiteks 
mõnele haruldasele liigile, 
et tuuleparki üldse ei tule?

See ei ole kunagi välistatud, 
et tuvastatakse mõjud, mis on 
nii olulised ja nii negatiivsed, 
et planeeritud kujul tuulepar-
ki teha ei saagi. Arendaja jaoks 
on negatiivse mõju tuvasta-
misel esimene valik leida seda 
vähendav lahendus, aga ala-
ti pole see võimalik. Lõplikult 
otsustatakse hoonestusloa 
andmisel, kas pargist saadav 
hüve kaalub tuvastatud mõju 
üles või mitte.

Kuidas lahendada laevav-
rakkide või teiste objektide-
ga seotud ohud?

Merepõhja uuringute käigus 
kaardistatakse tehnoloogia 
abil üles kogu mere põhi sel-
les piirkonnas sh kõik objektid, 
kui neid seal leidub. Järgmise 
sammuna tehakse kindlaks, 
mis asjad need on ja mis ohtu 
nad kujutavad. 

Arheoloogiliste uuringu-
te puhul, näiteks kui tegemist 
ongi ajaloolise vrakiga, siis 
kaasatakse ka muinsuskaitse-
amet. Kui tuvastatakse näiteks 
sõjaaegne lõhkekeha, reostus-
oht või ese, millel on ajalooline 
väärtus, siis järgmised tegevu-
sed lepime kokku juba nende 
asutustega, kes asjasse puutu-
vad.

Kas ja kuidas uuritakse 

elektromagnetvälja ja müra 
mõju räimedele?

Meile praegu teadaolevalt on 
räimede mürale reageerimise 
mõju kavas uurida riigil. Loo-
de-Eesti meretuulepargi töös 
tehtud uuringutele tuginedes 
saab öelda, et ka Eesti parimad 
eksperdid Tartu Ülikoolist ei 
leidnud põhjust või ohtu, miks 
tuulepargi tõttu peaks kala 
piirkonnast lahkuma. Positiiv-
ne on ka see, et kaabli elektro-
magnetvälja on võimalik neut-
raliseerida näiteks kaabli kat-
misega.

Ühe inimpõlve jooksul on 
Kihnu vetes oluliselt vähe-
nenud angerja arvukus. Kas 
on mõeldud, mis saab siis, 
kui kaob ka räimevaru?

Uuringute eesmärk on välis-
tada selline drastiline mõju 
mitte ainult kalastikule, vaid 
kõigis uuritavates valdkon-
dades. Kui selline negatiiv-
ne mõju tulevikus ikkagi ilm-
neb, tuleb selgitada mõju põh-
justaja ning hinnata, milliseid 
meetmeid saab rakendada 
olukorra leevendamiseks. 

Põhjamere ja Läänemere 
meretuuleparkide seas on ka 
vastupidiseid näiteid kalava-
rude kohta – tuulikute vunda-
mendid on muutunud mere-
keskkonna oluliseks osaks ja 
tekitanud uusi elupaiku ning 
traalipüüdmise vähenedes 
meretuulepargi alal on kalava-
rud kasvanud.

Millisele vundamendile 
tuulik pannakse? Kas kaa-
lutakse ka n-ö ujuvat parki?

Kõige tõenäolisemaks lahen-
duseks on gravitatsioonvun-
dament, mis ei nõua rammi-
mistööd, kuid on väga kindlalt 
merepõhjas. 

Ujuvad ehk vee pinnal hõlju-
vaid tuulikulahendusi praegu 
maailmas arendatakse ja kat-
setakse, kuid eelkõige on need 
mõeldud oluliselt sügavamas-
se vette, kui praegune arenda-
tav ala.

kkonnamõjude hindamiseni
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Millest koosnevad sot-
siaalmajandusliku mõju 
uuringud ja millal need 
toimuvad?

Sotsiaalmajandusliku mõju 
uurimisega alustame järg-
misel aastal ehk uuringute 
lõpufaasis, sest osalt kasu-
tame selleks ka teiste uurin-
gute käigus kogutud infot. 
Valdkondadest hinnatakse 
majandust, tööhõivet, kalan-
dust, turismi, mõjusid kogu-
konnale ja kohalikule oma-
valitsusele, tervisele, heaolu-
le, varale ja saare varustus-
kindlusele. Uuringu meeto-
diks on avalike allikate kasu-
tamine, fookusgrupi interv-
juud ehk huvigruppidega 
väiksemates ringides küsitle-
mine ja seminarid.

Kas arendajana näete 
mingit rolli kohaliku elu 
edendamisel?

Maismaatuuleparkide 
arendamisel on Enefit Green 
toetanud kohalikku elu läbi 
tuulikutoetuse MTÜde. 
Praegu on riiklikult võetud 
suund töötada välja ühtne 
ja läbipaistev taastuvenergia 
arendustest saadav kohaliku 
kasu mudel. Seda protsessi 
veab eest majandus- ja kom-
munikatsiooniministeerium 
ja eelnõu kohaselt maks-
taks kohalikele omavalitsus-
tele toetust pargi omaniku 
makstavalt hoonestustasult 
ja see oleks 0,3 eurot mega-
vati kohta. 

Liivi pargi puhul on aren-
dusega seotud kolm omava-
litsust, kelle vahel see sum-
ma läheks jagamisele.

Kuidas käib tuulepargi 
hooldamine?

Kõige töömahukam on 
kindlasti pargi ehitamise 
periood ning hilisemateks 
töödeks rajatakse hooldus-
baas. See tähendab väikse-
mate alustega sadamakohta 
ja sadakonda kohalikku töö-
kohta. 

Kui tuulik hooldamatuse 
tõttu seisma jääb, siis see on 
suur kahju nii raha kui kao-
tatud elektri mõttes.

Kas on uuring selle kohta 
ka, et milline on ühe tuu-
liku ökoloogiline jalajälg 
koos tootmise, paigutami-
se ja lammutamisega.

Kuigi ka praegu on taaska-
sutatavate materjalide osa-
kaal kõrge, siis kõik tuuliku-
tootjad töötavad selle nimel, 
et kogu tuuliku tootmiseks 
kasutatav materjal oleks 
taaskasutatav. Kui arvestada 
jalajäljena tuulepargi eluea 
jooksul emiteeritud süsinik-
dioksiidi (nt. betooni toot-
mine, transport, lammutus), 
siis selle teenib tuulik eri-
nevate uuringute tulemusel 
tasa 7-9 kuu jooksul.

Kuidas arenevad salves-
tuslahendused?

Salvestuslahendused on 
generaatorite arendamise 
kõrval kindlasti teine tähtis 
valdkond, sest kuigi mere-
tuulepargis on tuuleolud ja 
seetõttu ka tootmine stabiil-
sem, siis ikkagi ei tööta tuu-
likud kogu aeg samasugu-
se tootlikkusega. Selle kom-
penseerimiseks on vaja sal-
vestuslahendusi, mis võivad 
põhineda erinevatel tehno-
loogiatel, näiteks vesinikul.

Millised on kohaliku oma-
valitsuse võimalused aren-
duse protsessi ka sisuliselt 
sekkuda? Kes on see lõplik 
otsustaja ja kuhu peaks 
oma argumendid esitama?

Kindlasti on ka arendaja-
ga kohtumised kasulikud ja 
meie oleme väga huvitatud 
projekti tutvustama ja kuu-
lama, mis küsimused selle 
kohta on, sest alati on või-
malik, et vähemalt osa küsi-
musi saab lahendatud. Hoo-
nestusloa menetluse etapis 
on riigipoolseks kontaktiks 
TTJA, kes seda menetlust 
läbi viib. Meretuuleparki-
de puhul on teema üldiseks 
hoidjaks riigis majandus- ja 
kommunikatsiooniminis-
teerium ning lõpliku otsu-
se arendajale hoonestusluba 
anda, teeb valitsus.

Tuuli Härson,
Taastuvenergia kommunikatsioonijuht

Lindude gripi hooaega arves-
tatakse sügisest kevadeni, 
mil toimub lindude ränne. 

Möödunud 2020.–2021. aas-
tate lindude gripi levik oli üks 
suuremaid lindude gripi epi-
deemiaid, mis kunagi Euroo-
pas on olnud. 31. Euroopa rii-
gis suri või hukati ligi 23 mil-
jonit kodulindu. Eelmise aas-
ta oktoobrist kuni tänaseni on 
juba haigestunud või hukatud 
12 miljonit kodulindu, mis 
näitab selgelt, et käesoleval 
aastal võib gripp kulgeda veel-
gi raskemalt.

Eelmine kõrge patogeensu-
sega lindude gripi hooaeg oli 
kõige hullem, mida Euroo-
pa on kunagi kogenud. Kõrge 
patogeensusega lindude gripi 
viirust tuvastati enneolema-
tult paljudel rändlindudel ning 
sellest tulenevalt kandis ka osa 
tiheda kodulinnukasvatuse-
ga piirkondi raskeid tagajärgi 
pärast seda, kui viirus sattus 
paljudesse linnukasvatusette-
võtetesse.

Eestis diagnoositi eelmisel 
aastal lindude gripp kokku 54 
mets- ja veelinnul. Varasema-
tel aastatel pole haigust Ees-
tis tuvastatud. Samuti huka-
ti või hukkus lindude gri-
pi tõttu Tartus, Lääne-Viru-
maal ja Harjumaal kokku üle 
saja kodulinnu. Täna on viirus 
levimas paiksete metslindude 
hulgas, mis tähendab seda, et 
keskkond on viirusega saastu-
nud ja levik on ulatuslik. Seega 
ei kujuta ohtu üksnes lindude 
ränne, vaid praegu on lindude 
gripp püsivalt Eestis levinud 
ning just meie kohalike mets-
lindude populatsioonis.

Uus kõrge patogeensusega 
lindude gripi hooaeg on ala-
nud (algas 01.10.2021) ning 
juba on näha, et see tuleb sama 
raske nagu eelminegi või ise-
gi raskem. Kõrge patogeen-
susega lindude gripi viirust 
H5N1 leitakse taas suurel hul-
gal rändlindudel, kes liiguvad 
sügisrändel üle kogu Euroopa. 
Tuvastatud on 316 taudipu-

hangut, kus vähemalt 12 mil-
jonit kodulindu on nakatunud 
ning nad hukatakse. 167 tau-
dipuhangut ehk umbes poo-
led kõigist taudipuhangutest 
on tuvastatud Itaalias tihedalt 
asustatud linnukasvatuspiir-
konnas.

Kõrge patogeensusega lin-
dude gripi viiruse esinemine 
ja levik nii rändlindude kui ka 
kohaliku linnupopulatsiooni 
hulgas kujutab jätkuvalt ohtu 
linnukasvatusele. Sage viiruse 
tuvastamine suurtes suletud 
süsteemiga lindlates on tõsta-
tanud küsimuse bioturvalisu-
se meetmete rakendamise jär-
jepidevusest ja nende tõhusu-
sest. Seetõttu on vajalik meet-
meid hinnata ja nende raken-
damist regulaarselt kontrol-
lida. Oluline on tõhustada ka 
järelevalvet tagamaks varajase 
haiguse avastamise.

Põllumajandus- ja Toi-
duamet seirab sellel aastal suu-
ri munakanakarju (alates 1000 
lindu karjas) ja kalkunikarju 
(50 lindu karjas) iga kuu võt-
tes lindude gripile proove. Sel-
liseid suuri linnufarme on Ees-
tis ligi 50 ning see tähendab, 
et aasta jooksul võetakse üle 
1100 proovi. Samuti võetakse 
proove hane ja pardi karjadest 
ning vutikarjadest metslindu-
de rändeperioodil. Seda kõike 
selleks, et võimalikult varakult 
tuvastada lindude gripp ning 
vältida haiguse edasisist levi-
kut.

Viiruse leviku pidurdami-
seks peavad linnupidajad taga-
ma, et kodulindudel poleks 
kokkupuuteid looduses vabalt 
elavate lindude ja neilt pärine-
va nakkusohtliku materjaliga. 
Selleks tuleb vajadusel kasu-
tada võrku, katust vms eral-
dusvõimalusi ning linde tuleb 
sööta ja joota siseruumis või 
varikatuse all. Endiselt keh-
tib keeld tuua looduses vabalt 
elavaid linde kohtadesse, kus 
samal ajal peetakse kodulinde 
või teisi tehistingimustes pee-
tavaid linde.

Euroopas pole teavitatud 

Lindude gripp tuleb sel 
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VÄIKESAARTE PROGRAMMI
TAOTLUSVOOR 

ON AVATUD
03. JAANUARIST KUNI 03. MÄRTSINI 2022

 
 

PROGRAMMI EESMÄRK ON MUUTA VÄIKESAARTE
ELANIKELE OSUTATAVAD ESMATÄHTSAD TEENUSED
KÄTTESAADAVAMAKS JA KVALITEETSEMAKS

Taotluste esitamise ja tingimuste kohta leiab lisainfot
www.rtk.ee 

Küsimuste korral saab informatsioon telefoninumbril
 663 1883 või 663 1884

TAOTLUSE ESITAMISE TÄHTAEG
ON 03.03.2022 KELL 16.00.

*HOOLEKANDE- JA TERVISHOIUTEENUSED
*ESMATARBEVAHENDITE KÄTTESAADAVUS
*PÄÄSTEVÕIMEKUSE TÕSTMINE
*JÄÄTMEMAJANDUS
*JUURDEPÄÄS HARIDUSELE
*TRANSPORDIÜHENDUS

ühestki inimeste lindude gripi 
viirusesse nakatumisest

Haiguste Ennetamise ja Tõr-
je Euroopa Keskus hindab ini-
meste nakatumise riski lindu-
de grippi Euroopas madalaks 
ja inimeste, kes töö tõttu puu-
tuvad kokku lindudega, nen-
de nakatumise riski madalaks 
või keskmiseks. Inimesed, kes 
puutuvad kokku lindude gripi 
puhangutega, peavad kandma 
kaitseriietust, järgima hügiee-
ninõudeid ja jälgima kümne 
päeva jooksul oma tervist ning 
pöörduma arsti poole, kui 
tekivad hingamisteede haigus-
te tunnused või silmapõletik.

Linnugripi peamised sümp-
tomid:
 harja, lokutite ja näopiir-
konna turse;
 isutus, uimasus kõhulahti-
sus;
 linnud hingeldavad ja hari 
ning lokuti muutuvad siniseks;
 munatoodangu järsk lan-
gus.

Selleks, et kaitsta oma kodu-
linde:
 väldi igasugust kokkupuu-

det metslindudega;
  ära lase kõrvalisi isikuid 
oma lindude juurde;
 enne lindude juurde mine-
mist ja nende toitmist, pese 
käed ning vaheta riided ja jala-
nõud.
 juhul kui märkad ebatava-
list suremust, siis teavita sellest 
veterinaararsti.
  välisriigist tohib linde ja 
haudemune tuua vaid veteri-
naarsertifikaadi alusel.

Mida teha kui leiate surnud 
linnu:
 teavita hukkununa leitud 
veelindude (haned, luiged), 
hulganisti surnud metslin-
dude või surnud röövlindude 
korjustest veebirakenduse htt-
ps://linnugripp.ee/teata kau-
du, kuhu saab jätta asukoha 
koordinaadid ja ka pildi, mis 
lihtsustab lindude leidmist. 
Teateid saab jätta ka helistades 
infotelefonil +372 605 4767.
 Kodulinnu surmast teavi-
ta veterinaararsti, kellelt saad 
edasised suunised.

Põllumajandus- ja 
Toiduamet

aastal veelgi rängemalt

Talisuplus virgutab keha ja vaimu! 
Kihnus on tekkinud seltskond talisuplejaid, kes käivad 

aeg-ajalt Sigatsuaru sadamas end karastamas. Kui soovid 
ka selle mõnusa ja surinat tekitava tegevuse järgi proovida, 
siis liitu Facebooki grupiga “Kihnu talisuplejad”! Seal liigub 
info, kes millal jääauku plaanib minna. Koos on lõbusam.

Talisuplemiseni!
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Lahkunud

SÕBRAPÄE   METSAMAAL
Uõtamõ Sjõnd 

laupa 12nda küündläkuu päävä
Akkamõ pihta juba õhta viiest.

17.00-23.00 avatud kohvik! 

Tieme seltsis sõbrapaela ning 
meisterdäme ägedäsi sõbrapäävä kuaerta

Kui olõd tõbinõ, jäe koo!

Tulgõ peredegä, kõik lapsõd ond kua uõtõt!
Näütäme lastõvilmi ning süeme 

seltsis vahvlisi!


